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J E G Y Z Ő K Ö N Y V

Készült: Gádoros  Nagyközségi  Önkormányzat  Képviselő-testülete  Pénzügyi  és 
Gazdasági  Bizottságának  2013.  január  17-én  1300 órától  megtartott 
üléséről

Az ülés helye: Polgármesteri Hivatal Tanácskozó Terme

Jelen vannak: Kozmer  Imre,  Bencsik  Sándorné,  Horváth  Mariann  és  Papp  János 
bizottsági tagok

Jelen volt
tanácskozási joggal: Dr. Prozlik László polgármester

Tóth Tibor igazgatási csoportvezető
Libor Zsoltné igazgatási csoportvezető
Fábri István települési képviselő

Kozmer Imre köszönti  a Pénzügyi és Gazdasági Bizottság tagjait,  üdvözli a megjelenteket. 
Megállapítja,  hogy  az  ülés  határozatképes,  mert  négy  bizottsági  tag  jelen  van. 
Jegyzőkönyvvezetőnek Bálint Krisztinát javasolja, mellyel a bizottság – 4 igen szavazattal – 
egyhangúlag egyetért. Javasolja, hogy a meghívóban szereplő napirendi pontokat tárgyalják, 
mellyel  a  bizottság  –  4  igen  szavazattal  –  egyhangúlag  egyetért.  Jegyzőkönyv  aláírására 
javasolja Bencsik Sándornét, mellyel a bizottság – 4 igen szavazattal – egyhangúlag egyetért.

1.) Óvoda finanszírozásával kapcsolatos kérdések megtárgyalása

Kozmer Imre átadja a szót Dr. Prozlik László polgármesternek.

Dr. Prozlik László elmondja, a finanszírozással kapcsolatban tudják, hogy több millió forintos 
hiány  van,  amit  valamilyen  módon  az  önkormányzatnak  fel  kell  vállalni,  mert  kötelező 
feladatról  van  szó.  Az  intézmények  feladatfinanszírozására  nem  elegendő  az  állam  általi 
támogatás.  A  2013.  évi  költségvetéssel  kapcsolatban  elmondja,  minden  pénz  meg  lesz 
címkézve, amit nem használnak fel, azt vissza kell juttatni a kincstárhoz. Az önkormányzati 
költségvetésben  elég  nagy mínusz  van.  Meggyőződése,  hogy ez  a  költségvetés  így egész 
évben  nem  fog  megállni.  Ráadásul  nullszaldósra  kell  kihozni  a  költségvetést.  Amit  az 
óvodánál kiszámoltak, az nem kevés mínuszt jelent.
A feladatfinanszírozás az elsődleges, ami nagy meglepetést okozott. November közepén még 
nem tudták, hogy ez mit fog jelenteni. Január 1-jétől életbe lépett a feladatfinanszírozás, ami 
az ágazati törvénnyel köszönőviszonyban sincs.
Az  óvoda  esetében  20  főt  finanszíroztak  eddig,  december  31-ig,  január  1-jétől  a 
gyermeklétszámot figyelembe véve levették mindezt 15 főre. Hat óvodai csoporttal számoltak. 
Nem tudták, hogy nem ez alapján lesz a finanszírozás.
Szeptembertől 85 gyermekkel, négy óvodai csoporttal lehet számolni. A költségvetés is négy 
óvodai  csoport  esetében  finanszíroz  8  óvodapedagógust,  és  5  fő  kisegítő  dolgozót.  Ez 
összesen  13  fő.  Ennyit  finanszíroznak  szeptember  1-jétől.  A  dajkák  számát  kettővel 
csökkenteni kellene. A Kossuth utcai óvoda üresen maradna, ez azt is vonja maga után. 5 
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csoportot  el  lehet  helyezni  a Béke téri  óvodánál.  Ha négy csoport lenne,  akkor lenne egy 
tornaszoba is. Kérdés, hogy a Kossuth utcai épülettel mi legyen, milyen lehetőség van óvodai 
csoportot emelni. Ez csak úgy lehetséges, ha az óvoda alapító okiratát kiegészítve egységes 
óvoda bölcsődei intézményt hoznának létre. Négy óvodai csoport és egy vegyes csoport lenne. 
Egy óvoda bölcsődei csoporthoz maximum 5 főt lehet alkalmazni, a kötelező előirányzat két 
óvodapedagógus, 1 dajka és egy kisegítő személyzet. Négy főt jelent. Kidolgozták azt is, ha 4 
+ 1 csoport működne 85 óvodással számolva. Bölcsődés korú gyermek esetében egy gyermek 
kettőnek  számít.  Tehát  5  bölcsődés  esetében  az  10  fő,  így lenne  összesen  95  fő  óvodai 
létszám. Ebben az esetben 9 óvodapedagógust finanszírozna a költségvetés,  valamint  6 fő 
kisegítőt. Összességében ez 15 fő. Az óvoda bölcsőde működtetéséhez ez sem elegendő, mert 
oda még két  óvónő és  egy gondozónő és  egy kisegítő személyzet  kellene.  Ez  a számítás 
kimondottan csak a 94 főre vonatkozik. Ha 1 fővel csökkenne az óvodások száma, vagy 1 
fővel a bölcsődések száma, és 94 fő alá csökken a létszám, akkor már csak 8 óvodapedagógust 
finanszíroznak.
Óvoda működésével kapcsolatban a törvény előírja, az önkormányzatnak kell indítványt tenni, 
és új intézményt létrehozni. Ha a bölcsődei nevelést megszervezi, az óvodás korú gyermekek 
csoportlétszáma  nem  lehet  kevesebb  mint  20  fő.  Anyagi,  tárgyi  és  személyi  feltételeket 
biztosítani kell. Egy település csak egy óvoda bölcsődei intézményt működtethet. Az egységes 
óvoda  bölcsődében egy csoport  alakítható  ki,  a  bölcsődés  korú  gyermekek  létszáma  nem 
haladhatja meg az 5 főt.  Napi 10 órás nyitva tartást  kell  biztosítani.  Az óvónői bölcsődei 
gondozói feladatokat elláthatja, ha 60 órás továbbképzésen vesznek részt. A többi dolgozónak 
is  szakirányú  végzettséggel  kell  rendelkeznie.  A  csoportszobában  az  egy gyermekre  jutó 
alapterület nem lehet kevesebb mint 3 négyzetméter. Biztosítani kell a megfelelő bútorzatot, 
megfelelő étkeztetést. A fenntartó köteles beszerezni a szakmai véleményt.
Ha négy csoport működik a 85 gyermek esetében, akkor finanszírozzák a 13 főt. 8 + 5 főt. A 
kettes  norma megvan. Az óvodavezető  az  nincs.  Egy fő vezetőt  kellene finanszírozni.  Ez 
körülbelül  3  millió  forint.  nagyságrendű  összeget  jelent  az  önkormányzatnak.  Ez  5  fő 
elbocsátását is jelenti. Másik lehetőség, ha a bölcsődei lehetőséget figyelembe veszik 4 + 1 
csoport indításával. Így 9 óvodapedagógust és 6 kisegítőt finanszíroznak, ez összesen 15 fő. A 
bölcsőde  működésének  kritériuma,  hogy  négy  fő  dolgozzon,  ezt  finanszíroznia  kell  az 
önkormányzatnak, ez durván 6,3 millió forint. Akkor pluszban van foglalkoztatva 4 fő. Akkor 
nem kellene létszámot leépíteni. Január 1-jén lépett életbe a törvény. Év közben nem lehet 
csoportot összevonni.  Január hónapban a négy főnek az önkormányzat biztosította a bérét. 
Minél  hamarabb  döntést  kell  hozni  a  tekintetben,  hogy a  továbbiakban  hogyan  tudja  az 
önkormányzat saját zsebből finanszírozni a plusz négy ember bérét. Ebben az esetben is főleg 
igaz, hogy az idő pénz.
Kérdése az óvodavezető felé, hogy mennyi az intézmények esetében a dologi kiadás?

Molnár  Éva  elmondja,  a  Béke  téri  épület  esetében  1.405.025  (gáz:  986.725  Ft,  villany: 
170.654 Ft, víz: 71.906 Ft, telefon. 71.906 Ft), a Kossuth utcai épület esetében 1.125.790 Ft 
(gáz:  Ft,  villany:  112.001 Ft, víz:  498.105 Ft – vezeték elkorrodálódása miatti  vízelfolyás 
miatt ilyen magas az összeg – telefon: 68.405 Ft).
Nagymágocs  és  Fábiánsebestyén  településeken  érdeklődött  az  egységes  óvodával 
kapcsolatban.  Mind a két  helyen azt  a választ  kapta,  hogy külön működik  az óvoda és a 
bölcsőde.
A bölcsőde esetében az étkeztetés más, mint az óvodában. A bölcsődében négyszeri étkezés 
van, reggeli, tízórai, ebéd és uzsonna. Meg van határozva, hogy milyen ételt kell biztosítani.
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Horváth  Mariann  kérdése,  hogy  amennyiben  valaki  bölcsődébe  adja  a  gyermekét,  csak 
étkeztetési díjat kell fizetni vagy valami külön díjat is?

Molnár  Éva  nem  tudja,  de  ahhoz,  hogy  valakinek  a  gyermeke  bölcsődébe  kerülhessen, 
dolgozni kell a szülőknek, és munkáltatói igazolást kell vinni.

Dr. Prozlik László elmondja, étkezési díjat kell fizetni, az elhelyezésért nem kell fizetni. 400-
450 forint napi étkezési hozzájárulást kell fizetni.

Papp János szerint nem egyszerű a helyzet. Szembe kell nézni azzal a ténnyel, hogy ha 130 
körüli létszámból 85 fő van, a gyermekek létszáma csak 60 %-a, akkor egyértelmű, hogy sem 
az intézményrendszer, sem a személyzet fenn nem tartható. Ez tényszerű jelen pillanatban. 
Ebben állást kell foglalni. A jelenlegi 7 csoport működtetése mennyiben kötelező augusztus 
31-ig? Ez fix?  Ha a hét csoport működtetése fix,  akkor egyértelmű, hogy itt  kötelezettség 
átvállalásról  kell  beszélni.  Kell  többletkötelezettséget  vállalni  a  finanszírozáson  felül,  ha 
ebben nincs változtatni,  módosítani  lehetőség. Furcsa, hogy a törvényalkotó ezt  nem veszi 
figyelembe a finanszírozás kialakításánál. Ez már néminemű kényszerpálya. Lényeges kérdés, 
hogy milyen  a  strukturális  összetétel  korcsoportonként,  gondol  a  védett  korra,  lakhelyre. 
ezekről tényszerűen beszélni kell. Az oktatási év befejezésétől számolnak, felmondási időket 
figyelembe kell venni, az adott személy esetében meg kell nézni a felmondási időt.
Óvoda bölcsődével kapcsolatban elmondja, nagyon lényeges, hogy látni kellene, hogy van-e 
igény  erre  Gádoroson.  Van-e  olyan  mérvű  foglalkoztatása  az  anyukáknak,  akik  jelen 
pillanatban 1-3 év közötti gyermeket nevelnek, ami indokolja a gyermek bölcsődébe íratását? 
Ilyen  jellegű  felmérés  feltétlen  indokolt  lenne,  ha  ebbe  az  irányba  mozdulnak.  Elméleti 
változatnak jónak tartja. Jelenlegi ráérzésből nem sok realitását látja. Gádoroson nincs olyan 
foglalkoztatotti kör ebben a szülői rétegben, akik 1-3 év közötti gyermeküket nevelik, hogy 
egy bölcsődei  csoport  indítható  legyen. Akkor is  6,3 millió  forint  többletet  jelentene éves 
szinten, ha indulna ez a csoport.
Még egy lényeges elem, hogy nem látja, hogy hogyan fog állni az önkormányzati költségvetés. 
Nagyon jó lenne látni egy olyan költségvetést, amibe bele lehetne illeszteni magát az óvoda 
finanszírozását.  Látni  kellene,  hogy  melyek  azok  az  önkormányzati  feladatok,  amik 
kötelezőek, melyek azok, amiket önként vállal.
Jó  döntés  ebben a kérdésben nincs,  csak  a  fájó  döntések közül  a  legkevésbé fájó  döntés 
meghozatala az egyetlen lehetősége a Képviselő-testületnek.

Fábri  István  elmondja,  nagyon  a  határon vannak  a  létszámok.  Nagyon késhegyen  van az 
óvodai gyermeklétszám.

Kozmer  Imre  elmondja,  a  gyermeklétszám  csökken.  Ezt  el  kell  fogadni.  Van-e  annak 
bármilyen  jogi,  szakmai  realitása,  hogy  szeptember  1-je  előtt  az  óvodai  létszám, 
csoportlétszám, dolgozói létszám megváltoztatható-e, csökkenthető-e? Ha nincs realitása, és 
csak szeptember 1-jétől módosítható, akkor további kérdései vannak. Egy vezető óvónő plusz 
finanszírozása amennyiben 8 + 1 főre tennének javaslatot, 3 millió forintot jelent. Mekkora 
fizetése van a vezető óvónőnek, hogy ez 3 millió forintot jelentene járulékokkal együtt, ha 
szeptember 1-jétől  van csak változtatási  lehetőség?  Ha szeptember 1-ig kell  finanszírozni, 
akkor csak 4 hónap marad. 
Van-e igény a bölcsődére előre láthatólag? Tegyenek-e olyan javaslatot, hogy alapítsanak egy 
új intézményt? Ha reális igény mutatkozik, ha tényleg összejön 5-6 fő, akkor tegyenek erre 
javaslatot. Ha szeptember 1-jétől módosítható ez az egész óvodai felállás, akkor nem érzi azt, 
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hogy annyira sürgető helyzet egy költségvetésből kiragadva egy intézményről most dönteni 
kelljen. Az alapkérdés szeptember 1-je.

Tóth Tibor szerint is ez egy nagyon nehéz kérdés. Tudomása szerint szeptember 1-jével lehet 
csoportokat összevonni, az óvodai csoportokon alakítani, előbb nem.

Molnár Éva elmondja, a testületnek július 31-ig kell dönteni az összevonásról.

Dr.  Prozlik  László  elmondja,  év  közben  csoportot  összevonni  nem  lehet.  A  maximális 
bölcsődei  csoportlétszám 5 fő.  Nem lehet  6.  Azért  van a  94 fő,  mint  vízválasztó.  Ha 91 
óvodás korú gyermek van, akkor elegendő 2 bölcsődés, mert az négyet jelent, és úgy már 95 
fő. Az óvodás és bölcsődés korú gyermekek létszáma 94 fő. Ha 90 óvodás korú gyermek van, 
elegendő  két  bölcsődés  korú  gyermek.  Hogy  van-e  rá  igény?  Próbálnak  érdeklődni, 
tájékozódni, alternatívát felkínálni a testületnek, hogy hogyan lehetne a Kossuth utcai épületet 
működtetni  ésszerűen.  Abban  az  esetben,  ha  az  önkormányzat  felvállalja,  akkor  a  saját 
zsebéből  kell  odatenni.  Nem kell  létszámot  leépíteni.  19 főt kellene foglalkozatni.  Az idő 
nagyon  is  sürget  pusztán  csak  azért,  mert  mindaddig,  ameddig  az  önkormányzatnak  kell 
finanszírozni saját zsebből a béreket, ez az idei évi költségvetést terheli. Január 1-től csak 15 
főt  finanszíroznak.  Január  már  elment,  négy  fő  bérét  az  önkormányzat  finanszírozta. 
Szeptember 1-jétől nem 6 csoportot fognak finanszírozni, hanem négyet. 
A létszámleépítéssel kapcsolatban mindenki úgy gondolkodik, hogy ne helyi lakos legyen, de 
ez az óvodavezető kompetenciája. Esetleg ha több áldozatot vállal az önkormányzat, és van rá 
igény, beindítja a bölcsődét. Munkajogi szempontból is lépni kell  minél hamarabb, hogy a 
felmentési  időket,  végkielégítéseket rendezve szeptember 1-ig leteljen, hogy szeptember 1-
jével vissza lehessen venni.
A bölcsőde igénybevételével kapcsolatban elmondja, 17 olyan szülő van, aki esetleg szóba 
jöhet. Arról fogalmuk sincs, hogy mennyire vennék igénybe. Feltételezés, hogy 4 vagy 5 fő 
összejönne. Nagyszénáson 20 bölcsődés van.
A vezető óvónő bére éves szinten van kiszámolva.

Molnár  Éva elmondja,  a 84 fő is  becsült  szám.  A statisztika  94 fő volt.  A 2013-14 évre 
becsülni kellett  adatot.  Akik mennek iskolába, és akik májusban beiratkoznak. Védőnőktől 
kérnek számadatot, hogy mennyi volt a születések száma. Ez alapján lett becsülve a 84 fő. Ha 
minden három éves gyermeket fel tudnak venni, aki jelentkezik.
A három éves kortól való kötelező óvodáztatás 2014. január 1-jétől lép életbe.

Papp János kérdése, mikor ér véget az óvodai tanév?

Molnár Éva válasza, június 15-ig tart, egyébként óvoda szeptember 1-jétől augusztus 31-ig 
van.

Papp János kérdése, mekkora felmondási idők vannak?

Molnár Éva elmondja, ez függ a munkában eltöltött időtől. Úgy 4-5 hónap.

Papp János kérdése, június 15. és szeptember 1. között  ha felmondás van február 1-jével, 
tartani kell az augusztus 31-et, vagy onnan kell számolni. A hét csoport meddig létezik?

Molnár Éva válasza, augusztus 31-ig.
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Papp János kérdése, ha négy főt el kell  bocsátani, akkor augusztus 31-től kell számítani a 
felmondási időt?

Kozmer Imre elmondja, a végkielégítéseknek úgy kellene lejárni, hogy ezeket a dolgozókat 
vissza tudják venni, ha lejárt a felmentési idejük. Akkor azzal kell számolni, hogy nem tudják 
visszaigényelni a végkielégítést.
Azok járnak jól, akit elbocsátanak, kapnak végkielégítést, és visszaveszik őket.

Dr. Prozlik László elmondja, elsősorban a fiatalabb korosztályt érintheti ez. Ha végkielégítést 
fizetnének, úgy szeptember 1-ig letelik,  nem jelent plusz pénzt. Ha nyugdíj előtti  dolgozót 
küldenek el, akkor szeptember 1-ig nem telik le a felmondási idő, csak jövő tavasszal. Őt nem 
tudják visszavenni. Olyat tudna visszavenni, akinek addig letelik az ideje, vagy teljesen új 
dolgozót vesznek fel.
Vagy  plusz  7  millió  forint  a  teljes  foglakoztatás,  vagy  plusz  3  millió  forint,  és  5  fő 
létszámleépítés.

Kozmer Imre kérdése, miért ragadják ki az össz. költségvetésből az óvodát, amikor nem látják 
az össz. költségvetést?

Papp János kérdése, fel kell mondani valakinek február 1-től?

Dr.  Prozlik  László  elmondja,  a  következő  hónapban  költségvetés  lesz.  Az  ideiglenes 
költségvetésnek  a  felelőse  egy személyben  a  polgármester.  Kötelessége  a  bizottság  és  a 
testület felé van, hogy február 1-jén mi lesz, tovább tudják-e finanszírozni vagy meddig tudják 
finanszírozni.

Papp János kérdése, megtehetik-e azt, hogy nem finanszíroznak? 

Dr. Prozlik László elmondja, megtehetik, hogy felmondanak, és ősszel vissza tudják a pénzt 
igényelni.

Papp János kérdése, ha nem lehet csoportot összevonni, akkor hogy lehet elbocsátani február 
1-el? Kell-e elbocsátani február 1-től vagy nem? Ha kell elbocsátani február 1-től, és lehet, 
akkor döntést  kell  hozni  most.  Ha nem kell,  és  nem lehet  február  1-től  elbocsátani,  mert 
tartani kell a hét csoportot, mert a szorgalmi időpontig, június 15-ig nem fog letelni a fiatalok 
felmondási ideje, akkor nem kell elbocsátani, akkor ráérnek a költségvetéssel együtt tárgyalni.

Dr. Prozlik László elmondja, az ágazati törvény szerint kötelező kettes norma sincs meg. Hét 
csoport van, és 13 óvodapedagógus. Ennek most sem tudtak eleget tenni. Volt,  mikor két-
három csoportban nem volt kettes norma. Ha az önkormányzat bevállalja a + négy fő bérét 
augusztusig, az a testület döntése.

Kozmer Imre javasolja, hogy 2013. február 1-jétől 9 óvónő és 5 kisegítő bérét finanszírozza az 
önkormányzat.  Ebben a  vezető  óvónő és  8  óvónő van benne.  4  fő  kerüljön  elbocsátásra. 
Onnantól kezdve a vezető óvónő gondja, hogy szakmailag hogyan tudja megoldani.
Kompromisszumos javaslatot tesz a javaslattal, hogy egy főt vállaljon át az önkormányzat.
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Ha most  döntést  kell  hozni,  akkor kivételesnek tartaná,  hogy 8 főre redukálják az óvónői 
létszámot. Azért teszi ezt a kompromisszumos javaslatot, hogy legyen 9 óvónő, plusz a dajkák 
száma.

Dr. Prozlik László elmondja, 7 fő a dajka. 19 a létszám, ebből 15-jöt finanszíroz az állam. 
Szeptemberig 19 helyett 15 főt finanszíroz. 8 + 7 főt finanszíroz.

Kozmer Imre azt javasolja, legyen 9 + 7 fő.

Molnár Éva elmondja, 13 a vezetővel együtt, ebből egy gyesen, egy gyeden van. Ha 8 főre 
kapták meg a támogatást, akkor a 8 főben benne van a két távollévőnek a bére. Lényegében 
nem 5 főt kell finanszírozni, hanem hármat. Helyettük nem alkalmazott senkit.

Kozmer Imre elmondja, most is áttanítanak az óvónők. Nincs betöltve az a két állás.

Papp János összefoglalja,  lenne a hétből  1 fő vezető.  Szeptember 1-jével két fő technikai 
személyzet elbocsátás. Most négy fő, két fő pedig szeptember 1-jével.

Dr. Prozlik László elmondja, további elbocsátás szeptember 1-től két fő technikai dolgozó.

Papp János kérdése, erre várhatóan lesz pályázati forrás?

Tóth Tibor elmondja, úgy tudja, hogy igen, de még nem biztos.

Dr. Prozlik László elmondja, minden évben volt eddig, arra számítanak, hogy most is lesz.

Papp János kéri, hogy az óvodai bölcsőde lehetőségét ne szalasszák el. Ha van rá 5 % esély,  
akkor is megéri felmérni.

Kozmer Imre felteszi szavazásra, ki ért egyet azzal, hogy a bizottság javasolja a testületnek, 
hogy az  óvoda  létszáma  létszámcsökkenéssel  szeptember  1-ig  9  óvodapedagógusból  és  7 
kisegítőből, szeptember 1-jétől 9 óvodapedagógusból és 5 fő kisegítőből álljon, és szeptember 
1-től új intézmény felállítására tegyenek javaslatot igény esetén?

A Pénzügyi és Gazdasági Bizottság – 4 igen szavazattal, ellenszavazat és tartózkodás nélkül – 
az alábbi határozatot hozta:

1/2013. (I. 17.) Pü. és Gazd. Biz. számú határozat:
A  Pénzügyi  és  Gazdasági  Bizottság  létszámcsökkentést 
javasolja úgy a Képviselő-testületnek, hogy 2013. február 
1-jétől  az  óvoda  létszáma  9  óvodapedagógus  és  7  fő 
kisegítő  alkalmazott  legyen,  2013.  szeptember  1-jétől  9 
óvodapedagógus  és  5  fő  kisegítő  alkalmazott  legyen. 
Javasolja,  hogy az  óvoda  bölcsőde  egységes  intézmény 
létrehozásával  kapcsolatban  végezzen  felmérést  az  az 
iránti igényről.

Kozmer Imre bejelenteni való hiányában megköszöni a részvételt, és az ülést bezárja.
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K. m. f.

Bencsik Sándorné Kozmer Imre
bizottsági tag bizottság elnöke


